

中国心理卫生协会系列杂志 中国科技论文统计源期刊
中国期刊全文数据库(CJFD)全文收录期刊 (中国科技核心期刊)

ISSN 1005-1252

CN 11-5257/R

中国健康心理学杂志

CHINA JOURNAL OF HEALTH PSYCHOLOGY



马辛 中国心理卫生协会理事长 《中国健康心理学杂志》
主编：中国共产党第十八次全国代表大会代表；首都医科大学
附属北京安定医院院长 主任医师 教授

ISSN 1005-1252



中国心理卫生协会
CHINESE ASSOCIATION FOR
MENTAL HEALTH

2013年 第21卷 第 1 期
Volume 21 Number 1 January 2013

中国健康心理学杂志 2013 年第 21 卷第 1 期

目 次

精神卫生

阴性和阳性症状为主型精神分裂症患者脑部质子波谱与症状相关性.....	邢静华 李 薛 (1)
甲磺酸双氢麦角碱治疗利培酮所致高泌乳素血症及对 P300 的影响	邹 凯 刘晓伟 袁 菁等(3)
抑郁症患者生活质量与非理性信念.....	王彦彬 姜长青 (5)
合用阿立哌唑及单用喹硫平治疗精神分裂症对照研究.....	徐红霞 史 玲 杨云龙等(8)
抑郁症患者治疗前后归因方式的比较	孙 聪 张 宁 杨 华等(10)
综合医院抑郁障碍的临床特征与识别	程淑英 于晓宇 郑海英等(13)
电话回访机制在重性精神障碍全病程综合干预中的应用	元艳平 沈振明 白振菊 (15)
男性酒精依赖者冲动行为与执行功能	郑 华 马建东 王新权等(17)
抑郁症患者实施参与型护理模式的效果评价	方春霞 徐 颖 张晓珍等(19)
多奈哌齐治疗男性精神分裂症认知功能障碍的疗效	柳宏宇 赵树霞 赵惠芳等(21)
奥氮平与氟哌啶醇治疗难治性精神分裂症的对照研究	丁 婷 刘玉兰 (23)
易肇事肇祸精神分裂症患者的社会人口学特征	樊学文 曾德志 顾桂英等(25)
舒肝解郁胶囊与黛力新治疗老年慢性心力衰竭伴抑郁对照分析	陈志斌 叶庆红 唐 锴等(27)
分类层递护理对抑郁障碍患者康复效果.....	张 平 李斗江 张立敏等(148)

心身医学

乳腺癌患者手术前后情绪变化的动态分析	石 晶 陈 璐 邱晓惠等(30)
卒中后抑郁与患者生活能力和社会支持的相关性	雷春玲 刘丽芳 黄金萍 (32)

心理评估

中国军人情景特质应对方式量表信度及效度的验证性研究	徐蕴芳 王卫兵 (34)
消防员艾森克人格量表问卷结果分析	李琰琰 (38)
认知情绪调节问卷中文版在乳腺癌患者中的初步应用	杨玉玲 王喻萍 李玲艳等(41)

心理干预

生物反馈放松疗法对冠心病疗效的临床研究	谭健烽 李鹤展 李上海等(44)
团体心理训练对军校学员心理健康水平的影响	刘懿萱 孙建英 叶春林等(46)
留守儿童亲子沟通的心理干预	张 艳 何成森 (49)
团体心理治疗对抑郁症患者疗效及生活质量的影响	宋 丽 余 学 张慧芳 (51)
社区康复干预对精神分裂症患者疗效	孙秀珍 李艳青 房 慧 (54)
心理护理对住院抑郁症病人自杀的预防效果	明永武 赵变林 李艳莲等(55)
音乐治疗对慢性精神分裂症患者的康复效果观察	毛智群 李 达 张国富等(56)
综合护理干预对脑卒中后抑郁的影响	李桂林 费静霞 冷文娟等(58)
团体辅导对伤残大学生心理健康的影响	胡秉娇 晁岳刚 刘洪福 (60)
个性化护理干预对老年性痴呆患者生活质量的影响	李桂林 费静霞 冷文娟等(62)
积极心理团体辅导对自杀意念大学生的干预	郑小方 陈华莲 (64)
小组心理护理对抑郁症患者述情障碍的影响	时德菊 李 娇 朱相华等(67)
团体心理治疗对冠心病患者焦虑抑郁及生活质量的影响.....	郑川燕 裴双义 (157)
特大火灾目击者的心理危机干预.....	陈 健 陈 宏 (160)

职业心理

服刑人员与非服刑人员人格障碍与父母教养方式的比较	程利娜 (69)
--------------------------------	----------

基层官兵社会支持与职业倦怠的关系:职业压力的中介效应·····	张理义	宋红涛	徐长军等(72)
地震救援军人创伤后应激障碍的随访·····	章 华	王亚丽	黄永兰等(75)
2012年某部新兵生活质量及相关因素分析·····	赵 彬	高志勤	余海鹰等(77)
员工工作压力对其健康影响的实证研究·····	魏祥迁	马红宇	(79)
体检鉴定空勤人员心理健康状况及个性特征·····	王洪芳	迟 武	马 罕 (82)
灾后重建过程中家长群体自我和谐、父母自我效能感和生活满意度·····	曾贤贵	曾凡敏	翟 瑞等(83)
专科与综合医院护士职业倦怠,职业压力及人格因素的比较·····	刘道然	崔海华	朱丽君 (86)
疗养院非现役文职人员心理健康与人格特征·····	姚雪芬	熊 波	陈晶晶 (88)
石油员工心理健康促进工作模式初探·····	刘英丽	姜 杉	兰谊平等(91)
军人爱情心理及其与人际关系、总体幸福感的关系·····	罗 燕	李 越	霍倩倩等(95)
护理人员情绪智力和工作满意度·····	刘 翊	吴大兴	张 品 (97)
普通高校教师心理健康现状及影响因素·····	董朝辉	王 荣	(100)

儿童少年心理

西双版纳州傣汉初中生父母教养方式比较·····	邓 瑾	符明弘	(102)
脑瘫患儿父母的应对方式对生活质量的影响·····	徐晓燕	黄 建	刘 亮等(105)
广州市高三学生考试焦虑现状与应对行为分析·····	黄艳生	谭 钰	陈德欣等(107)
在沪藏族初中生心理健康状况与应对方式·····	常向东	石军红	马丹英 (110)
自我效能感与高中生应对方式及抑郁情绪·····	付亚婷	刘 伟	程淑英等(114)
普通儿科住院患儿家属焦虑状况的多因素分析·····	胡素芳	李小莉	王汉英 (116)
广州市中小学生家长对青春期心理的态度·····	陈韦岑	王 静	肖蕴珊等(118)
初中生家庭功能与社会适应性·····	王海涛	李 辉	浦昆华 (120)

大学生和研究生心理

不同情绪状态下自我监控能力与人际素质·····	安 妍		(123)
大学生情绪调节策略与父母教养方式·····	宋欣欣	张永东	赖小林 (126)
医学生心理健康状况与人格特征相关分析·····	吴花林	孙永胜	(129)
心理弹性对大学生风险决策行为的影响·····	李 萌	贾丽霞	陈心月等(131)
男女医科大学生综合素质评估结果纵向分析·····	鲁 娟	刘 洋	(133)
挫折因素对大学生内隐攻击性的影响·····	何欣暇	孙 凯	(135)
社会支持在大学生情绪智力与生活满意度的中介作用·····	马 静	王有智	(137)
地方大学和军事院校大学生人际信任情况的比较·····	李 娇	金一波	(139)
大学生体象与抑郁、生活满意度·····	林 贞	何 敏	詹望 (141)
军医大学生综合素质发展分析·····	鲁 娟	周 琳	(144)
社会支持、就业评价与大学生焦虑关系·····	余兵兵	卢俊义	程绍珍 (146)
大学生的幽默感与心理健康的关系·····	徐海波	张莹瑞	刘红梅 (150)

实验研究

慢性情绪应激对大鼠主动脉损伤的影响·····	赵咏梅	王希柱	刘宝义等(152)
睡眠结构的特征·····	边亚栋	张 磊	刘 涛等(154)

综 述

强迫症患者的人格特征和父母教养方式的研究进展·····	田志林	李秀珊	张丽娜 (158)
-----------------------------	-----	-----	-----------

消 息

《中国健康心理学杂志》编辑部声明·····			(封 3)
-----------------------	--	--	-------

CHINA JOURNAL OF HEALTH PSYCHOLOGY

Volume 21 Number 1 January 2013

- Brain Protons Spectrum and Symptoms of Schizophrenia Patients with Mainly Negative and Positive Symptoms.
..... Xing Jinghua, Li Xue(1)
- A Clinical Study on the Effect of Dihydroergotoxine Methanesulfonate in the Treatment of
Hyperprolactinemia Caused by Risperidone and P300. Zou Kai, Liu Xiaowei, Yuan Ying, et al(3)
- The Quality of Life of Patients with Depression and Factors of Irrational Beliefs. Wang Yanbin, Jiang Changqing(5)
- The Control Study on Aripiprazole Combined with Quetiapine and Quetiapine in the Treatment of Schizophrenia.
..... Xu Hongxia, Shi Ling, Yang Yunlong, et al(8)
- Attribution Style of Patients with Depression before and after Treatment. Sun Cong, Zhang Ning, Yang Hua, et al(10)
- The Clinical Features and Identification of Depression in General Hospital.
..... Cheng Shuying, Yu Xiaoyu, Zheng Haiying, et al(13)
- Telephone Interviews Mechanism in the Course of Comprehensive Intervention of Severe Mental Disorders.
..... Yuan Yanping, Shen Zhenming, Bai Zhenju(15)
- Impulsive Behavior and Executive Function of Male Alcohol—dependent Patients.
..... Zheng Hua, Ma Jiandong, Wang Xinquan, et al(17)
- Evaluation of the Effect of the Participatory Model of Care in Depression Patients.
..... Fang Chunxia, Xu Ying, Zhang Xiaozhen, et al(19)
- Efficacy of Donepezil in the Treatment of Cognitive Impairment in Male Schizophrenia.
..... Liu Hongyu, Zhao Shuxia, Zhao Huifang, et al(21)
- A Comparison Study on Olanzapine and Haloperidol in the Treatment of Treatment-resistant Schizophrenia.
..... Ding Ting, Liu Yulan(23)
- Social Demography Characteristics of Patients with Schizophrenia to Make Troubles and Accidents Likely.
..... Fan Xuewen, Zeng Dezhi, Gu Guiying, et al(25)
- A Comparison Study on Suganjiyu Capsule and Denixit in Treatment of Depressive Symptoms of CHF Patients.
..... Chen Zhibing, Ye Qinghong, Tang Kai, et al(27)
- Emotional Changes of Patients with Breast Cancer between before and after Operation.
..... Shi Jing, Chen Lu, Qiu Xiaohui, et al(30)
- The Correlation between Post-stroke Depression and Patients' Activity of Daily Living, Social Support.
..... Lei Chunling, Liu Lifang, Huang Jinping(32)
- The Reliability and Validity of the Military Personnel Scene—trait Coping Style Scale. Xu Yunfang, Wang Weibing(34)
- The Investigation on Personality in Eysenck Personality Questionnaire for Firemen. Li Yanyan(38)
- Application of Chinese Version of Cognitive Emotion Regulation Questionnaire in Breast Cancer Patients.
..... Yang Yuling, Wang Yuping, Li Lingyan, et al(41)
- Influence of Biofeedback Relaxation Training on the Therapeutic Effects of Patients with Coronary Artery Disease.
..... Tan Jianfeng, Li Hezhan, Li Shanghai, et al(44)
- Effect of Group Psychological Training on Mental Health of Military University Students.
..... Liu Yixuan, Sun Jianying, Ye Chunlin, et al(46)
- Parent-Adolescent Communication in Children Left-behind by Psychological Intervention. Zhang Yan, He Chengsen(49)
- Effect of Group Psychotherapy on the Efficacy and Quality of Life of Patients with Depression.
..... Song Li, Yu Xue, Zhang Huifang(51)
- Effects of Community Rehabilitation Intervention for Schizophrenia. Sun Xiuzhen, Li Yanqing, Fang Hui(54)
- Prevention Effect of Psychological Care on Suicide of Hospital Patients with Depression.
..... Ming Yongwu, Zhao Bianlin, Li Yanlian, et al(55)

Effect of Music Therapy on Rehabilitation of Chronic Schizophrenia Patients. Mao Zhiqun, Li Da, Zhang Guofu, et al(56)

Effects of Comprehensive Nursing Intervention on Depression of Post-stroke Patients.
..... Li Guilin, Fei Jingxia, Leng Wenjuan, et al(58)

Effect of Group Counseling on Mental Health of Disabled Students. Hu Bingjiao, Chao Yuegang, Liu Hongfu(60)

The Effect of Individualized Nursing Intervention on Quality of Life of Patients with Elderly Dementia.
..... Li Guilin, Fei Jingxia, Leng Wenjuan, et al(62)

Intervening Effect of Positive Psychological Group Counseling on College Students with Suicide Ideation.
..... Zheng Xiaofang, Chen Hualian(64)

The Effect of Group Psychological Nursing on Alexithymia of Patients with Depression Disorder.
..... Shi Deju, Li Jiao, Zhu Xianghua, et al(67)

Relationship between Parental Rearing Patterns and Personality Disorder of Prisoners and Non-Prisoners. Cheng Li'na(69)

Relationship between Social Support and Job Burnout in Grass-root Military Personnel; The Mediated
Effects of Occupational Stress. Zhang Liyi, Song Hongtao, Xu Changjun, et al(72)

Follow-up Study on Post-Traumatic Stress Disorder in Rescue Soldiers Exposed to the Wenchuan 2008 Earthquake in China.
..... Zhang Hua, Wang Yali, Huang Yonglan, et al(75)

Quality of Life and Related Factors of Recruits Enlisted in 2012 in a Certain Troop.
..... Zhao Bin, Gao Zhiqin, Yu Haiying, et al(77)

An Empirical Study on Influence of Work Stress of Employees on Their Health. Wei Xiangqian, Ma Hongyu(79)

Mental Health and Personality Characteristics of Aircrew in Physical Identification. Wang Hongfang, Chi Wu, Ma Han(82)

The Relationship between Parents' Self Consistency and Congruency, Self-efficacy and
Life Satisfaction in the Reconstruction Process. Zeng Xiangui, Zeng Fanmin, Zhai Rui, et al(83)

Job Burnout, Occupational Stress and Personality between Special and General Nurses.
..... Liu Xiaoran, Cui Haihua, Zhu Lijun(86)

Correlation Study on Mental Health and Personality in Civilians Employed by Military.
..... Yao Xuefen, Xiong Bo, Chen Jingjing(88)

The Mode of Improving Mental Health of Employees in China National Petroleum Corporation.
..... Liu Yingli, Jiang Shan, Lan Yiping, et al(91)

Relationship between Love Psychology, Interpersonal Relation and General Well-being of Soldiers.
..... Luo Yan, Li Yue, Huo Qianqian, et al(95)

The Emotional Intelligence and Job Satisfaction of Nursing Staff. Liu Hong, Wu Daxing, Zhang Pin(97)

Mental Health Status of University Teachers and Its Influencing Factors. Dong Zhaohui, Wang Rong(100)

Comparative on Parental Rearing Patterns between Junior High School Students of Dai and Han Nationalities.
..... Deng Jin, Fu Minghong(102)

The Effect of Coping Style on Quality of Life of Parents of Cerebral Palsy Children.
..... Xu Xiaoyan, Huang Jian, Liu Liang, et al(105)

The Status Quo of Test Anxiety and Coping Behavior of Senior Students in Guangzhou High School.
..... Huang Yansheng, Tan Yu, Chen Dexin, et al(107)

Mental Health Status and Coping Style for Junior High School Students from Tibetan in Shanghai.
..... Chang Xiangdong, Shi Junhong, Ma Danying(110)

Relationships among Sense of Self-efficacy, Coping Style and Depressive Mood of High School Students.
..... Fu Yating, Liu Wei, Cheng Shuying, et al(114)

Multivariate Analysis on Anxiety Condition of the Sick Children's Family Members in Ordinary Pediatrics.
..... Hu Sufang, Li Xiaoli, Wang Hanying(116)

Attitude on the Adolescence Psychology of Primary and Middle School Students' Parents in Guangzhou.
..... Chen Weicen, Wang Jing, Xiao Yunshan, et al(118)

Family Function and Social Adaptability of Middle School Students. Wang Haitao, Li Hui, Pu Kunhua(120)

Self-monitoring and Interpersonal under Various State of Mood. An Yan(123)

Emotion Regulation Strategies and Parental Rearing Pattern of University Students.

..... Song Xinxin,Zhang Yongdong,Lai Xiaolin(126)

The Relationship between Mental Health Status and Personality Characteristics of Medical Students.

..... Wu Hualin,Sun Yongsheng(129)

Effect of Resilience on Risky Decision Making Behavior in Undergraduates. Li Meng,Jia Lixia,Chen Xinyue,et al(131)

Longitudinal Analyses of Compositive Diathesis Evaluation Results between Male and Female Medical Undergraduates.

..... Lu Juan,Liu Yang(133)

The Effect of Frustration on Implicit Aggression of College Students. He Xingu,Sun Kai(135)

The Mediating Effect of University Students' Social Support between Emotional Intelligence and Life Satisfaction.

..... Ma Jing,Wang Youzhi(137)

Comparative Study on Interpersonal Trust between Military and Civil College Undergraduates. Li Jiao,Jin Yibo(139)

College Students' Body-image,Depression and Life Satisfaction. Lin Zhen,He Min,Zhan Jun(141)

Compositive Diathesis Developments of Military Medical Undergraduates. Lu Juan,Zhou Lin(144)

Social Support,Employment Appraisal and University Students' Anxiety. Yu Bingbing,Lu Junyi,Cheng Shaozhen(146)

Classification of Layer Delivery Nursing on Rehabilitation of Patients with Depression Disorder.

..... Zhang Ping,Li Doujiang,Zhang Limin,et al(148)

Relationship between Sense of Humor and Mental Health of University Students.

..... Xu Haibo,Zhang Yingrui,Liu Hongmei(150)

Effect of Chronic Emotional Stress on Aorta Injury in Rats. Zhao Yongmei,Wang Xizhu,Liu Baoyi,et al(152)

The Characteristic of Sleep Structure. Bian Yadong,Zhang Lei,Liu Tao,et al(154)

Impact on Group Psychotherapy for Patients with Coronary Artery Disease Anxiety Depression and Quality of Life.

..... Zheng Chuanyan,Pei Shuangyi(157)

Personality and Parental Rearing Pattern of Patients with Obsessive Compulsive Disorder.

..... Tian Zhilin,Li Xiushan,Zhang Li'na(158)

The Psychological Crisis Intervention for Huge Conflagration Witness. Chen Jian,Chen Hong(160)

中国健康心理学杂志

(月刊) 1993 年创刊 第 21 卷 第 1 期

2013 年 1 月 15 日出版

主 管:中国 科 学 技 术 协 会

主 办:中 国 心 理 卫 生 协 会

编辑出版:《中国健康心理学杂志》编委会

(北京德外安康胡同 5 号 邮编:100088)

(河北省唐山市建设南路 57 号 邮编:063000)

电话:0315-3726590

E-mail:jklx@chinajournal.net.cn

http://jklx.chinajournal.net.cn/

编委会主任:崔以泰

主 编:马 辛 袁聚祥 执行主编:李建明

编辑部主任:段建勋

责任编辑:库雪飞 李 薇 英文编辑:杨绍清

印 刷:河 北 理 工 大 学 印 刷 厂

国内发行:河 北 省 唐 山 市 邮 政 局

邮发代号:18-285 (全国各地邮局订阅)

国外发行:中国国际图书贸易总公司(北京:399 信箱)

国外发行代号:M8256

中国标准连续出版物号: ISSN 1005-1252

CN 11-5257/R

CHINA JOURNAL OF HEALTH PSYCHOLOGY

Bimonthly Established 1993

Volume 21 Number 1 January 2013

Responsible Institution: Chinese Association of Science and Technology

Sponsor: China Association for Mental Health

Editing & Publishing: Editorial Board of China Journal of Health Psychology

(5 Ankang Lane,Dewai,Beijing 100088,China)

E-mail:jklx@chinajournal.net.cn

http://jklx.chinajournal.net.cn/

Director of Editorial Board: Cui Yitai

Editor-in-Chief: Ma Xin Yuan Juxiang

Managing Director: Li Jianming

Editorial Director: Duan Jianxun

Executive Editor: Ku Xuefei Li Wei

English Editor: Yang Shaoqing

Printing: Printing Plant of Hebei University of Technology

Domestic Distributor: China Local Post Office

Code No: 18-285

Overseas Distributor: China International Book Trading Corporation (P.O Box 399 of Beijing)

Code No: M8256

CSSN: ISSN 1005-1252 CN 11-5257/R

国内定价:16.00 元/期 全年 198.00 元

Price: ¥16 for each issue; ¥198 for a year